
 
 

ACTA ASSEMBLEA ORDINÀRIA ACPA 

18 de juny de 2015 

Lloc: Sala Polivalent, ECOS, carrer Casp 43 de Barcelona. 

Hora: 18:00h 

Assistents: Aurora González Echevarría, María Valdés Gázquez, Helena Güell, Pepi 

Soto Marata, Montserrat Garcia,  Carmen Salcedo, Pep Guasch, Jordi Colobrans, 

Anton Cabanyol, Mireia Mascarell, Mª. Rosa Font, Sonia Murcia, Meritxell Virgili, 

Guillermo Soler i Montse Martos. 

Ordre del dia 

1.- Aprovació de l'acta anterior. 

2.- Presentació del balanç econòmic 2014 i pressupost 2015. 

3.- Informe de les activitats de l'ACPA. 

4.- Informe de les Comissions. 

5.- Estratègies de comunicació i participació dels socis/es. 

6.- Estratègies per l'increment de la participació dels antropòlegs/gues 
professionals en els diferents àmbits socioeconòmics. 

7.- Comentaris i dubtes. 

Comença l’Assemblea a les 18.15h. amb la salutació de la presidenta Helena Güell, 

fent constar en acta que Jesús Izquierdo, vocal de la junta, s’ha donant de baixa de 

la mateixa. 

1. Aprovació de l’acta anterior. 

S’aproven les actes anteriors per unanimitat.  

 

 



 
 

2. Balanç gestió econòmica 2014-2015 

Helena Güell explica el balanç del 2014 i el pressupost del 2015. Les partides són 

molt limitades, si no hi ha activitats no hi ha ingressos extra.  

Sonia Murcia pregunta sobre el conveni ICA-ACPA i el per què de passar el 70% 

de les quotes de l’ACPA a l’ICA. Helena explica que la raó per la qual hem de fer 

aquest abonament és que l’ACPA utilitza el local de l’ICA i comparteix també la 

seva administrativa, Montserrat Martos. 

Helena explica que no es farà l’escola d’estiu ni tampoc el curs viatge, per tant les 

despeses tampoc hi seran. 

S’aprova el pressupost per unanimitat. 

3. Informe de les activitats de l'ACPA 

Helena Güell va detallant les activitats que ha fet l’ACPA durant el 2014 i també 

amb les que ha col·laborat: cicle de conferències i tallers. Al 2015 s’han fet 

presentacions de l’associació a les universitats, a la UAB, UB i URV que han 

funcionat molt bé, ha esta un primer pas i de cara al setembre la idea és tornar a 

fer el contacte. 

4. Informe de les comissions 

Comissió Antropologia a secundària, María Valdés explica els objectius d’aquesta 

comissió, assegurar la presència del titulats en antropologia en les diferents 

convocatòries i assegurar l’antropologia com a assignatura. Actualment la 

comissió està preparant un número monogràfic de Quaderns-e sobre la jornada 

d’antropologia en secundària. 

Comissió de Patrimoni, en absència de Roger Costa, membre de la comissió, 

informa María Valdés. Durant el 2014 es va fer la jornada sobre el paper dels 

antropòlegs als museus i l’enquesta als museus per saber quants antropòlegs 

treballaven en museus. 

Comissió Indústria i TIC, informa Jordi Colobrans sobre les activitats i projectes 

que ha dut a terme la comissió. 



 
 

5. Estratègies de comunicació i participació dels socis/es. 

Idea principal de crear un ecosistema de recolzament i una comunitat de 

confiança, partir de projectes reals per oferir el serveis. Mamen Salcedo diu que 

antropologia professional equival molts cops a investigacions, mostrar a la gent 

com a través de les nostres competències podem aplicar coneixements i habilitats 

antropològiques i fer-ho a través del nostre treball i de projectes. Generar un 

entorn de recolzament i posar-ho en comú, sumar capacitats, reflexionar sobre 

quina estratègia de interrelació podem fer perquè sigui efectiu. 

Sonia Murcia pregunta si això no es fa des de les comissions? Helena contesta que 

sí però que no ens coneixem i les comissions tenen una etiqueta concreta. 

Anton Cabayol parla de fer un laboratori d’idees. 

Pep Guasch parla de la importància d’aquest primer contacte per multiplicar. 

Mireia Mascarell comenta que té un dubte i que li recorda a coses que passaven a 

l’ICA fa anys. Pensa que una associació professional no ha de ser un catàleg de 

serveis, s’ha de tenir molt clar quin és el paper de l’associació a la societat i als 

seus socis. L’objectiu és posicionar l’antropologia a la societat, això és un objectiu 

compartit i ajudar als futurs professionals. Es pregunta quina és la diferència 

entre l’ICA i l’ACPA. 

Helena Güell respon que l’ICA és la investigació, defensa més interessos 

intel·lectuals. Mamen clarifica que l’ACPA no es convertirà en una consultoria, 

posicionar l’antropologia però alhora donar-hi valor. 

Helena diu que l’objectiu és viure de l’antropologia i aprendre uns dels altres. 

Mireia Mascarell diu que difícilment posicionarem l’antropologia si nosaltres 

mateixos no sabem on som ni les possibilitats que tenim. Planteja fer una 

diagnosis i elaborar estratègies per conèixer-nos. 

Pepi Soto proposa que ja que ens plantegem com ens comuniquem, fer una 

comissió sobre això. Pepi diu que els joves antropòlegs tenen una formació i una 

capacitat que ells mateixos no reconeixen. Crear fórmules d’empoderament i 

visibilització. 



 
Es proposa fer “pechakuja”, antropòlegs en activitats diferents. 

 

Ma. Rosa Font pregunta quines són les perspectives dels estudiants 

d’antropologia quan acaben? Pepi Soto li respon que estan convençuts que 

treballaran d’antropòlegs però necessiten acompanyament. 

Meritxell Virgili diu que l’ACPA ha de ser un node on es creïn coses, on expliquem 

que estem fent, empoderar la professió. 

Pepi parla de fer un inventari d’aquelles accions que es fan en el món de 

l’antropologia. 

Pep diu que no estan dintre d’una associació professional normalitzada, per crear 

un node es necessiten crear més grups de treball. 

Mamen diu que un dels objectius de l’ACPA és que qui no tingui actituds 

d’emprenedoria no pot sobreviure, es necessiten competències en termes de 

desenvolupar una investigació aplicada. Ofertar a les universitats, incorporar 

aquesta capacitació a les universitats. 

Helena diu que ho tenim pitjor que altres carreres perquè l’antropologia no 

professionalitza, ens falten més habilitats i que la societat ens conegui. 

Pepi pensa que s’han de veure quines són les prioritats. Jordi Colobrans proposa 

fer sessions de treball, donar la informació adequada, saber el parer de les 

entitats que tenen antropòlegs en pràctiques, no saben perquè servim. 

Mireia Mascarell parla de l’acreditació, normalment predominen els antropòlegs 

de màster i no de grau. El treball amb la universitat és bàsic. 

Helena dona l’assemblea per tancada emplaçant a tothom per discutir aquests 

temes. 

 


